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Riigikogu katkestab 
opositsiooni palvel puhkuse
Riigikogu koguneb esmaspäeval opositsiooni-
saadikute ettepanekul erakorralisele istungi-
le, et arutada tööjõukriisi leevendamise või-
malusi. «Valitsuse meetmed pole olukorda 
põllumajandussektoris täna leevendanud ning 
esimesed ettevõtted on tööjõupuuduse tõt-
tu jõudnud väga terava kriisi äärele. Seetõt-
tu teeme ettepaneku arutada par-
lamendis erakorraliselt Refor-
mierakonna algatatud tööjõu-
kriisi leevendamise eelnõu, 
mis põhiseaduskomisjonis 
on esimese lugemise juba lä-
binud,» ütles Reformierakon-
na fraktsiooni juht Kaja Kallas 
(pildil). «Mais, juunis ja juulis oli 
ettevõtjatel aega kohaneda. Kui 53 000 Eestis 
 oleva töötu seast pole leitud endale piisavalt 
tööjõudu, siis pole mu arvates piisavalt püü-
tud,» vastas rahandusminister Martin Helme 
( EKRE) eile valitsuse pressikonverentsil. PM

Aseri kogukond palub avariid 
mitte siduda rahvusega
Eesti aserbaidžaani kultuurikeskuse esimees 
saatis õiguskantsler Ülle Madisele, siseminis-
ter Mart Helmele ja meediale  pöördumise, 
milles palub Laagna teel kahe inimese  surma 
ja mitme inimese vigasaamisega lõppenud 
liiklusõnnetust, mille põhjustas Isa Khalilov 
(20), mitte kajastada süüdlase rahvust rõhu-
tades. «Aserbaidžaani kogukonna liikmed on 
valdavas enamuses Eesti vabariigi kodanikud 
ning me peame lugu põhiseadusest kui meid 
kõiki ühendavast ühiskondlikust ülemast 
kokkuleppest, mida peavad austama ja kaits-
ma kõik vabariigi kodanikud,» rõhutas kesku-
se juht Nijazi Gadzijev. PM

President sai kangelase märgi
President Kersti Kaljulaid kohtus eile LGBT 
Eesti ühingu tegevjuhi Kristel Rannaääre ja ju-
rist Aili Kalaga. Talle anti üle ka ühingu viker-
kaarekangelase märk. «Seda vastu võttes mõt-
lesin, et tänapäeval ei ole ühtegi põhjust teistsu-
gust peljata. Ometi võitlevad paljud Eesti inime-
sed iga päev justkui ürgse võõravaenu ja salli-
matusega,» teatas riigipea sotsiaalmeedias. Ent 
asjad muutuvad. «Mida turvalisemalt end tun-
neme, seda loomulikumalt võtame, et oleme 
erinevad ja igaüks meist on eriline. Püüdlus õn-
neliku elu poole on ju kõigil ühine.» PM

45 miljonit korda
sõideti seitsme aasta jooksul uute 
Elroni rongidega.

Valdur Laid: telekomi naasmine pole usutav

Maksu- ja tolliameti (MTA) 
peadirektor Valdur Laid teatas 
eile, et lahkub 15. septembrist 
ametist ja siirdub erasektorisse.

«Ma lahkun ametist eel-
kõige kahel põhjusel: esiteks 
on oluline osa minu jaoks töi-
selt hingelähedasest maksu- ja 
tolliametis kas valmis saamas 
või liigub selgelt õigel kursil. 
Ning teisalt tunnetan, et os-
kan paremini panustada ja ju-
hina väärtust luua organisat-
sioonis, kus on selged ärilised 
eesmärgid,» ütles Laid.

Tema sõnul tunduvad lah-
kumised alati ootamatuna, 
kuid tegemist oli pikalt küpse-

Maksuametisse asudes lu-
bas ta teha riigitööd vähemalt 
kaks aastat ehk aja, mil talle 
kehtisid eelmisest ametist tu-
lenevad konkurentsipiirangud. 
Kas nüüd on Laidil plaanis 
naasta telekomisektorisse?

«Kuna ma pole kellega-
gi midagi kokku leppinud, 
siis ei hakka rohkem kom-
menteerima,» ütles ta. «Tele-
kommunikatsioonisektorisse 
naasmine tundub raskesti usu-
tav mu enda jaoks.»

Rahandusminister Martin 
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Vene kodanikud 
on põhiseaduse 
muutmise poolt
Eestis oma hääle and-
nud Vene kodanikest 
hääletas enamik Vene-
maa põhiseaduse 
muutmise poolt. Kokku 
avaldas oma arvamust 
7526 inimest, kellest 
6747 ehk 89,65 prot-
senti olid Venemaa 
põhiseaduse muutmise 
poolt. 733 ehk 9,74 
protsenti olid selle vas-
tu. BNS

Politsei otsis 
Haljala vallamajas 
kabinette läbi
Politsei otsis teisipäe-
val läbi Haljala vallava-
nema Ivar Lillebergi 
ning valla majandus- ja 
hankejuhi Annes Naani 
kabineti ning päev hil-
jem kuulati mehed üle. 
Otsiti läbi ka Rakveres 
asuv advokaadibüroo. 
Läbiotsimine oli seotud 
Käsmu sadama aren-
dusega. Virumaa 
 Teataja

nud otsusega. «Mis täpselt töö-
alaselt edasi saab, ei ole veel 
selge. Paar põnevat ettepane-
kut on, aga ühtegi kokkulepet 
veel ei ole.»

Valdur Laid töötas maksu- 
ja tolliameti peadirektorina ala-
tes 2017. aastast. Tal on enam 
kui 20-aastane juhtimiskoge-
mus lisaks avalikule  sektorile 
ka finants- ja telekommuni-
katsioonisektorist, sellest üle 
kümne aasta suurettevõtte 
tippjuhina Eestis ja Soomes. 
Enne maksuameti peadirekto-
riks asumist juhtis ta 2014. aas-
tast Soomes Telia grupi sealset 
ettevõtet Sonera, varem on juh-
tinud kaheksa aastast ka Elion 
Ettevõtted ASi, mis on nüüd sa-
muti Telia kontsernis.

Eelmisel reedel ei 
astunud  Estonia 
teatri  nõukogu 
ahistamis skan-
daali sattunud 
Aivar Mäe asjus 

mingeid konkreetseid sam-
me. Eilsel erakorralisel koos-
viibimisel jõuti lõpuks otsuse-
le: Mäe kõrvaldatakse kaheks 
kuuks ametist ja ahistamis-
juhtumite uurimiseks palga-
takse tööõigusekspert. Siiski 
polnud Mäe ainus mineja: ke-
set nõukogu koosolekut teatas 
tagasi astumisest senine nõu-
kogu esimees Arne Mikk. Te-
ma lahkub jäädavalt.

Koosolekul viibinud riigi-
kogu liikmele Enn Eesmaale 
(Keskerakond) tuli Miku otsus 
ootamatult. «Mina olin sunni-
tud nõukogu istungilt varem 
lahkuma, siis sellist otsust veel 
polnudki. Mulle tuli see oota-
matult,» nendib Eesmaa. Sa-
mas ruumis viibinud Helle-
Moonika Helme (EKRE) sõnul 
ei olnud Miku tagasi astumine 
siiski koosolekust tingitud. 
«Ta põhjendas seda vanusega 
ja sellega, et on Estonia teat-
ris aastaid töötanud. Ta lisas 
ka, et oli lahkumist juba va-
rem kaalunud. Koosoleku tu-
lem see kindlasti polnud,» sel-
gitab Helme.

Selgust oodatakse 
raportist
Uueks nõukogu esimeheks 
saanud senine aseesimees, 
Eesti Muusika- ja Teatriaka-
deemia rektor Ivari Ilja ütleb, 
et nõukogu vajab teatrijuht 
Aivar Mäe kaasuses rohkem 

infot, mida nüüd koguma ha-
katakse.

«Tahame välja uurida kõik 
võimalikud asjaolud, mis on 
meedias ilmunud süüdistus-
tega seotud,» selgitab Ilja.

Tema sõnul saavad Mäe 
ebasobivat käitumist kirjelda-
nud inimesed kuni 14. augusti-
ni pöörduda asutusevälise usal-
dusisiku poole. Nõukogu loo-
dab, et seda võimalust kasu-
tavad ka varem politseisse ja 
ajakirjandusse pöördunud ini-
mesed. 

«Kutsume kõiki üles rää-
kima neid episoode usaldus-
isikule edasi. Ma loodan väga, 
et seda kasutatakse. Meie oo-
tame eksperdilt hinnangut toi-
munule ja kinnitust, et varem 
kirjeldatud episoodid on tõe-
sed. Usaldusisik on hariduselt 
jurist ja oskab kindlasti neid 
küsimusi käsitleda,» räägib Il-
ja veendunult.

Kaks mentlust 
samal ajal
Nõukogu loodab, et 
siseuurimise järel on 
neil piisavalt infot, 
mille põhjal langetada 
järgmiseid otsuseid.

Samal ajal menetleb asja 
seksuaalse ahistamise parag-
rahvi alusel politsei ning polit-
seisse on pöördunud mitu kan-
natanut. 

Ilja hinnangul on paral-
leelne protsess vajalik seetõt-
tu, et politseiuurimine võib 
võtta liiga kaua aega. Teat-
ril aga oleks selgust vaja kii-
resti.

Ka Eesmaa kinnitab, et la-
hendust on ruttu vaja. «Olu-

TÖÖKULTUUR. Estonia nõukogu 
peatas suveks ahistamisskandaali 
sattunud Aivar Mäe töölepingu.

Estonia 
kriisi asub 
lahendama 
usaldusisik

- 

reporter

on leib ja looming, ei ole prae-
gune olukord üldse hea.»

Ilja sõnul enne septemb-
rit tõenäoliselt siiski selgust 
ei tule. «Loomulikult võib 
vahe pealsel ajal tulla uut in-
fot. Aga praegu me ei taha, et 
otsus baseeruks ainult seni 
ilmunud materjalil,» põhjen-
dab Ilja Mäe suhtes rakenda-
tud suvepuhkusega sarnane-
vat sanktsiooni.

Uus nõukogu esimees kin-
nitab, et välja käidud usaldus-
isikuga lahendus sobis kõigile 
nõukogu liikmetele. «Meil olid 
päris pikad diskussioonid, aga 
kõik langetatud otsused olid 
konsensuslikud.»

Kas pakutud lahend oli 
vastu võetav ka Mäele endale? 
«Tean, et Mäega rääkis sellest 
Arne Mikk ning tema tõi selle 
kahepoolse kokkuleppe meie 
lauale. Teadsime, et töölepingu 
kaheks kuuks peatamine sobib 
ka Mäele,» avab Eesmaa tausta.

Järgmisel kahel kuul juhib 
Estonia teatrit senine tehnika-
direktor Taivo Pahmann. Tööd 
alustab teater taas 4. augustil, 
1. septembril peaks esietendu-
ma ballett «Anna Karenina». 

Mikust vabaks jäänud nõu-
kogu liikme kohale leiab asen-
dusliikme kultuuriminister.

Paar põnevat ette-
panekut on, aga ühtegi 
kokkulepet veel ei ole.

Maksu- ja tolliameti peadirektor Valdur Laid

kord on palavikuline, kõik oo-
tavad praegu selgust. Kõige 
halvem on see, kui kõik jääks 
emotsioonide tasemele. Asjad 
vajavad tõestamist ning tõde 
on praegu esmatähtis. Ka kõik 
Estonia teatri töötajad on hu-
vitatud, et saaksid teha oma 
tööd rahulikult edasi.» Ees-
maa lisab, et olukord teatris 
oli keeruline juba enne: «Ko-
roonakriis on niigi väga pal-
ju muutnud. Etendused on ära 
jäänud. Inimestele, kellele see 

Helme sõnul jõudis maksu- ja 
tolliamet Valdur Laidi juhti-
misel mitme tähtsa verstapos-
tini: maksutulu kogumine on 
ületanud planeeritut, varima-
janduse osakaal on vähene-

nud, sealhulgas ümbrikupal-
ga saajate hulk on kahane-
nud ligi poole võrra.

Laid leiab, et tema järg-
lasele võiksid maksukuule-

kuse kasvatamisel edu tagada 
maksutahte tõstmine teenuste 
lihtsaks ja mugavaks tegemise 
kaudu ning tõhus järele valve. 
«Kui uus peadirektor paigas, 
las ta ise otsustab, mis ja kui-
das,» ütles Laid.

Avalik konkurss MTA uue 
peadirektori leidmiseks korral-
datakse lähiajal.
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siis, kui meeles on 

«Olen andnud mee-
diale ja avalikkusele 
omapoolsed selgitu-
sed ja avalikult 

vabandanud, 
sama olen 

teinud eral-
di kogu 
Estonia 
kollektiivi 

ees. Politsei 
poolt algata-

tud menetluse 
erapooletuse taga-
miseks ei pea ma 
õigeks antud teemat 
rohkem avalikkuses 

kommenteerida. 
Olen pöördunud 
enda õiguste kait-
seks õigusnõustaja 
poole, kelleks on 
vandeadvokaat Paul 
Keres. Meievahelise 
kokkuleppe kohaselt 
on tema ainupäde-
vuses anda meediale 
täiendavaid selgitusi, 
kui see peaks tema 
hinnangul olema või-
malik ja põhjenda-
tud,» kirjutab Mäe 
pressiteate vahen-
dusel.

Mäe suhtleb vaid 
advokaadi vahendusel

Paralleelset uurimist on vaja, 
kuna politseiuurimine võib 

võtta liiga kaua aega. Teatril 
oleks selgust vaja aga kiiresti.

Rahvusooper Estonia nõukogu, pildil vasakult Ivari Ilja, Helle-Moonika Helme 
ja eile tagasiastumisest teatanud nõukogu esimees Arne Mikk. foto: tairo lutter


